



People's Democratic Republic of Algeria
Ministry of Higher Education and Scientific Research

Mohammed Boudiaf University of M'sila

Institute of Management and Urban Techniques



The institute of management and urban techniques
of university of M'sila in collaboration
with the faculty of sciences
organizes a study day on March 10, 2020

Rapport d'activité établi par Dr. Tarek MEDJADJ, tarek.madjedj@univ-msila.dz

Dr. Mohamed MILI, mohamed.mili@univ-msila.dz

Dr. El-Hadj BENKHALED, elhadj.benkhaled@univ-msila.dz

Dr. Fateh OUDINA, fateh.oudina@univ-msila.dz

Dr. Hadda MEZRAG, hadda.mezrag@univ-msila.dz

Institut de gestion des techniques urbaines, université de M'sila.

Study day theme



Recteur de l'université : Professor Kamel BADARI

Coordinator: Dr. Tarek MEDJADJ

Chair: Dr Mohamed MILI

Steering committee:

Pr. Tayeb BENSACI, Dr. Mohamed SELMI; Dr. Sabah FETTAH;

Dr. Hadda MEZRAG; Dr. El-Hadj BENKHALED; Dr. Abdelhamid KARA;

Année universitaire 2019/2020

I. Version française

1- Objectif de la journée d'étude

Cette journée d'étude est une initiative de staff administratif du l'institut de gestion des techniques urbaines représenté par le directeur: Dr MILI Mohamed et le Directeur adjoint chargé de la recherche et des relations extérieures : Dr MEDJADJ Tarek. Le premier objectif est d'animer l'activité scientifique au niveau de l'institut conformément aux directives du plan stratégique de l'université (2017-2022). Le second objectif est d'éclairer les doctorants qui s'y inscrivent sur les techniques de publication scientifique. Le grand défi pour les doctorants est de publier un article dans une revue indexée afin qu'il puisse soutenir sa thèse doctorale. Aussi, cela rentre dans le souci de trouver des solutions aux problèmes et aux questions posées par les doctorants dans leur démarche de publication.

La journée s'est intéressée en conséquence à la thèse notamment sur les techniques de rédaction, d'organisation et le choix des thèmes de recherche. Ceci va dans le sens de créer un climat d'échange entre les doctorants d'une part et entre les doctorants et leurs pairs d'autre part. C'est une façon de renforcer leur connaissances sur les techniques de la publication des résultats de leurs travaux de recherche ainsi que le choix des méthodes adéquates pour une meilleure visibilité.

2- Programme et déroulement

La journée a été présidée par le directeur de l'institut Dr. MILI Mohamed et animé par le Pr. Farhi Abdellah de l'université de Biskra et Dr. Beloum Ismahane de l'université de M'sila (Cf. programme).

<i>Title of the conference</i>	<i>Time</i>
البروفيسور فرحي عبد الله – جامعة بسكرة ماهي معايير اختيار مجلة العلمية لنشر بحثك What are the rules to choose a scientific journal to publish your research	10.00 – 9.00
مناقشة وطرح أسئلة (Questions)	10.30 – 10.00
الدكتورة بلوم اسمهان – جامعة محمد بوضياف - المسيلة النواظم المنهجية لكيفية اعداد اطروحة دكتوراه Methodological rules of how to prepare a doctoral thesis	11.30 – 10.30
مناقشة وطرح أسئلة (Questions)	12.00 – 11.30



Il est à signaler qu'un nombre important des doctorants étaient présents (environ 50) mais aussi des enseignants chercheurs (e) intéressés ont marqué leur présence et participé dans les débats par leurs expériences dans le domaine de la recherche.

Parmi les sujets qui ont été abordé nous citons :

- Les critères de choix d'un journal indexé ;
- Les styles et les méthodes de rédaction d'un article scientifique ;
- Comment choisir une problématique pour un sujet de thèse doctorale ?
- La publication en ligne, les avantages et les inconvénients ;
- Comment augmenter la visibilité de nos publications ?
- Le classement et les critères de classement des revues scientifiques ;



3- Les recommandations

A la fin de la journée d'étude, les participants ont remercié les organisateurs pour cette initiative au niveau de l'université de M'sila. Un ensemble de recommandations ont été proposé :

- Organiser et animer continuellement ce type de formation pour les doctorants dans l'avenir.
- Créer des formations transversales sur les outils de rédaction scientifique notamment les logiciels de gestion bibliographique (Zotro, Mendly).
- Sensibiliser d'avantage les doctorants sur l'importance de la publication scientifique.

II. Translation (English)

1- Objective of the study day

This study day is an initiative of administrative staff of the institute of management and urban techniques represented by the Dean, Dr MILI Mohamed, and the assistant director in charge of research and external relations, Dr MEDJADJ Tarek. The objective is to animate scientific activity in our institute and to enlighten PhD students who register there about scientific publication techniques. The big challenge for PhD students is to publish an article in an indexed journal so that they can defend their thesis. Also, this fits in with the concern of finding solutions to the problems and questions posed in their publication process.

The day was thus interested in the thesis in particular on writing techniques, organization and the choice of research themes. This goes in the direction of creating a climate of exchange between PhD students and other hand between PhD students and their peers. It was a good opportunity and the best way of strengthening their knowledge of the techniques of publishing the results of their research work as well as choosing the appropriate methods for better visibility.

2- Program and progress

The day was chaired by the Dean of the institute Dr. Milli Mohamed and moderated by Pr. Farhi Abdellah from the university of biskra and Dr. Beloum Ismahane from the university of M'sila (Cf. program).

<i>Title of the conference</i>	<i>Time</i>
البروفيسور فرحي عبد الله – جامعة بسكرة ماهي معايير اختيار مجلة العلمية لنشر بحثك What are the rules to choose a scientific journal to publish your research	10.00 – 9.00
مناقشة وطرح أسئلة (Questions)	10.30 – 10.00
الدكتورة بلوم اسمهان – جامعة محمد بوضياف - المسيلة النواظم المنهجية لكيفية اعداد اطروحة دكتوراه Methodological rules of how to prepare a doctoral thesis	11.30 – 10.30
مناقشة وطرح أسئلة (Questions)	12.00 – 11.30



It should be noted that a significant number of doctoral students were present (around 50) but also research professors who were also interested marked their presence and participated in the debates by their experience in the field of research.

A whole of points were approached in particular:

- The criteria for choosing an indexed journal ;
- The styles and methods of writing an article ;
- How to choose a problematic for a thesis subject ?
- Online publication, the advantages and disadvantages ;
- How to increase the visibility of our publications ?
- The classification and classification criteria for scientific journals ;



The recommendations :

At the end of the study day, the participants thanked the organizers of this initiative at the University of M'sila. A set of recommendations have been proposed:

- Organize this type of training for PhD students in the future.
- Create transversal training on scientific writing tools including bibliographic management software (Zotero, Mendly).
- Educate PhD students more aware of the importance of scientific publication.